



الجمهورية العربية السورية
Syrian Arab Republic

Statement by

H.E Ambassador Milad ATIEH

Permanent Representative of Syrian Arab Republic

To the OPCW

**Subitem 7(e): Addressing the Threat from Chemical
Weapons Use**

5-8 March 2024

Please Check Against Delivery

Mr. Chairperson,

All States Parties, in principle, believe in the need to address the use of chemical weapons, but let us describe the issue realistically and accurately. Some Western countries, especially the United States of America, France, and Britain, use this important title to achieve political goals against specific countries. As for the rest of the other countries, they reject the use of chemical weapons by any party from a moral and humanitarian standpoint, and rather work seriously and responsibly in accordance with international law and all relevant international conventions without politicization. The question we pose to all States Parties participating in this meeting is: How can the threat arising from the use of chemical weapons be addressed? Who are the real stakeholders in confronting this dangerous and hideous threat?

The real victim of the use of these weapons is the one who has the right to loudly demand that this threat be addressed. Here, the victims in this case are the Syrian people and the members of the Syrian armed forces fighting terrorism.

Much conclusive evidence has been revealed about the involvement of Western, American and European security, military and political institutions in supporting, financing and arming terrorists with all types of weapons, including

chemical weapons, in Syria and other places in the world. Rather, they have worked to form a political cover for terrorists, by covering up their crimes, including crimes of using chemical weapons, and through leveling false accusations against Syria of using these weapons. This statement is confirmed and declared, and there are many documents and evidence to support this.

The Syrian Arab Republic reaffirms its position rejecting the decision of the Fourth Special Session of the Conference of States Parties dated June 2018, because it contradicts the provisions of the Convention, as well as not recognizing the illegal “Investigation and Identification Team”(IIT) and not dealing with it, because it was established on illegal basis and reference. The mandate assigned to this group is not based on the Convention.

The Syrian Arab Republic also confirms that the decision that was adopted at the 28th Session of the Conference of States Parties is a politicized and rejected decision and does not reflect the positions of the majority of states parties, but rather reflects the positions of only 69 states out of 193.

The aim of this resolution is to justify taking serious collective sanctions against Syria, which is a continuation of the economic terrorism that some Western countries are openly carrying out against Syria, represented by the unilateral coercive measures imposed on it, but this time under the pretext of Syria’s

continued possession and use of chemical weapons, which is a false and fabricated pretext that is completely baseless.

This decision violates what is stipulated in the Convention, and has turned the Organization into an international court that imposes sanctions on a state party in a precedent that the organization has not witnessed since its establishment on April 29, 1997 until now. It will establish a dangerous stage in the work of the organization and its future, and will increase the state of division within it and lead to an unprecedented state of polarization.

Chemical terrorism carried out by Non-State actors poses a grave danger to all States. There are a large number of countries that have a real interest in confronting this type of terrorism, but the remaining strongholds of international terrorism on Syrian territory are spread in areas not controlled by the Syrian government, and these terrorist groups are stationed in areas under the control of the American and Turkish occupiers in the Northeast and Northwest of Syria.

I Thank you and I hope that this statement will be considered an official document of the 105th Session of the Executive Council, and published on the General OPCW website and Catalyst.



الجمهورية العربية السورية

Syrian Arab Republic

بيان

السفير ميلاد عطية

منظمة حظر الأسلحة الكيميائية المندوب الدائم لدى

رئيس وفد الجمهورية العربية السورية

أمام الدورة الخامسة بعد المائة للمجلس التنفيذي

هـ/ من جدول الأعمال: التصدي للتهديد الناشئ عن 7 البند الفرعي /

استخدام الأسلحة الكيميائية

5-8 March 2024

الرجاء المراجعة أثناء الإلقاء

السيد الرئيس،

جميع الدول الأطراف، من حيث المبدأ، تؤمن بضرورة التصدي لاستخدام الأسلحة الكيميائية. لكن دعونا نوصف المسألة بواقعية وبدقة. بعض الدول الغربية، وخاصة الولايات المتحدة الأمريكية وفرنسا وبريطانيا تقوم باستخدام هذا العنوان الهام لتحقيق أغراضٍ سياسية ضد دول بعينها. أما باقي الدول الأخرى فهي ترفض من الناحية الأخلاقية والإنسانية استخدام الأسلحة الكيميائية من قبل أي جهة كانت، بل وتعمل بجدية وبشكل مسؤول وفق القانون الدولي وكل القرارات الدولية ذات الصلة من دون تسييس. السؤال الذي نطرحه على جميع الدول الأطراف المشاركة في هذا الاجتماع، كيف يمكن التصدي للتهديد الناشئ عن استخدام الأسلحة الكيميائية؟ ومن هم أصحاب المصلحة الحقيقية بالتصدي لهذا التهديد الخطير والبشع؟

إن المتضرر الحقيقي من استخدام تلك الأسلحة هو من يحق له المطالبة وبصوت عالٍ بالتصدي لهذا التهديد. وهنا المتضرر في هذه الحالة هو الشعب السوري وعناصر القوات المسلحة العسكرية السورية التي تقاوم الإرهاب.

لقد تم الكشف عن الكثير من الأدلة القطعية عن تورط مؤسسات أمنية وعسكرية وسياسية غربية، أمريكية وأوروبية في دعم وتمويل وتسليح الإرهابيين بكل أنواع السلاح، بما في ذلك، الأسلحة الكيميائية، في سورية وغيرها من الأماكن الأخرى في العالم. بل عملت على تشكيل غطاء سياسي للإرهابيين، عبر التغطية على جرائمهم، بما فيها جرائم استخدام الأسلحة الكيميائية. وتوجيه الاتهامات الكاذبة لسورية باستخدام تلك الأسلحة. هذا الكلام ثابت ومُعلن وهناك الكثير من الوثائق والأدلة على ذلك.

تُعيد الجمهورية العربية السورية التأكيد على موقفها الرفض لقرار الدورة الاستثنائية الرابعة لمؤتمر الدول الأطراف /حزيران 2018. لأنه يتعارض مع أحكام الاتفاقية، وكذلك عدم الاعتراف بـ "فريق التحقيق وتحديد الهوية" غير الشرعي، وعدم التعامل معه، لأنه قد تم إنشاؤه بسند ومرجعية غير قانونية، والولاية التي أُنيطت بهذا الفريق غير قانونية ولا تستند إلى الاتفاقية. كما وتؤكد الجمهورية العربية السورية أن القرار الذي تم اعتماده في الدورة الـ28/ لمؤتمر الدول الأطراف هو قرار مُسيس ومرفوض ولا يعكس مواقف غالبية الدول الأطراف، بل يعكس مواقف 69/ دولة فقط من أصل 193/ دولة.

إن الهدف من هذا القرار هو تبرير اتخاذ عقوبات جماعية خطيرة ضد سورية، وهي استكمالاً للإرهاب الاقتصادي الذي تقوم بها علناً بعض الدول الغربية ضد سورية، والمتمثل في الإجراءات القسرية أحادية الجانب المفروضة على سورية، لكن هذه المرة بذريعة استمرار سورية بحياسة واستخدام الأسلحة الكيميائية، وهي ذريعة كاذبة وملفقة لا أساس لها من الصحة على الإطلاق.

إن هذا القرار يخالف ما تنص عليه الاتفاقية، وقد حول المنظمة إلى محكمة دولية تفرض عقوبات على دولة طرف في سابقة لم تشهدها المنظمة منذ إنشائها في 29/ نيسان 1997 وحتى الآن. وسيؤسس لمرحلة خطيرة في عمل المنظمة ومستقبلها، وسيزيد من حالة الانقسام داخلها وسيؤدي إلى حالة من الاستقطاب غير مسبوقة.

إن الإرهاب الكيميائي الذي تقوم به الجهات الفاعلة من غير الدول، يُشكل خطراً جسيماً على جميع الدول. وهناك عدد كبير من الدول له مصلحة حقيقية في مواجهة هذا النوع من الإرهاب، إلا أن المعازل المتبقية للإرهاب الدولي على الأراضي السورية تنتشر في مناطق لا تسيطر عليها الحكومة السورية، وتتمركز تلك الجماعات الإرهابية في المناطق الخاضعة لسيطرة الاحتلالين، الأمريكي والتركي في شمال شرق وشمال غرب سورية.

أشكركم، وأرجو اعتبار هذا البيان وثيقة رسمية من وثائق الدورة الخامسة بعد المائة
للمجلس التنفيذي، ونشره على الموقعين العام وكاتاليسٲ لمنظمة حظر الأسلحة
الكيميائية .